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BESPARING 

• “Besparen is de basis”; waar zien we dat verder in strategische keuzes of uitwerking terug? 

(blz. 6 concept-RES) 

In de concept-RES is een apart hoofdstuk gewijd aan besparing. Door de komende jaren vol in te 

zetten op energiebesparing en daarmee zo snel mogelijk te beginnen, willen we voorkomen dat 

onze regionale opgave voor duurzame energie-opwek en de warmtetransitie nog groter wordt 

dan ze al is. De rol van de regio en de gemeenten hierbij is om hierin het initiatief te nemen en 

te faciliteren, stimuleren en regisseren, waarbij rekening gehouden wordt met landelijke 

ontwikkelingen en acties op het gebied van besparing. Er wordt voor het vervolg toegewerkt 

naar besparingsplannen voor de doelgroepen Wonen, Bedrijven en Maatschappelijk Vastgoed.  

 

• Met welk energiebesparingspercentage is rekening gehouden in de concept-RES? 

De MRE zet in op het in beweging krijgen van inwoners om energie te besparen. Hiermee sluiten 

we aan bij de leefwereld van de inwoners en de leerlessen die zijn gedaan van eerdere 

energiebesparingsprojecten sinds de blok-voor-blok aanpak. Verduurzamen gaat voor de meeste 

mensen in kleine stappen met een ‘bouwstop’ tussen maatregelen. Vele kleine maatregelen 

maken samen grotere stappen.  

Er is  bewust gekozen om (vooralsnog) geen besparingspercentage centraal te zetten. Het 

besparingspercentage is per individuele woning of bedrijf verschillend en is achteraf niet te 

meten in relatie tot de genomen maatregelen. Voorop staat het daadwerkelijke gesprek met 

belanghebbenden dat ze consequent stappen moeten zetten naar een steeds duurzamer bedrijf, 

woning of kantoorpand. 

 

• Hoe wordt er gekeken naar het opstellen van een energiebespaarplan voor de doelgroep 

wonen? Aangezien de verschillen (type woning) zeer groot zijn, inclusief de haalbaarheid per 

type woning? 

Uitgangspunt is het in beweging brengen van de mensen. De maatregelen die men kan nemen 

verschillen per bouwperiode, ontwerp van de woning en in verleden gemaakte keuzes. De RES 

geeft dus geen technisch advies wat mogelijk is in de woning. Het kijkt naar aanpakken om 

mensen in beweging te krijgen en welke randvoorwaarden daarvoor nodig zijn. De 

randvoorwaarden of acties kunnen verschillen bij andere typen woningen. 

 

• Wat wordt er verwacht van de energiebesparing? En geldt dit niet als opgave voor alle regio’s 

(dus niet alleen voor MRE)? 

We stellen energiebesparingsplannen op in het kader van de RES om zoveel mogelijk CO2 te 

besparen. Dit doen we om onze inwoners, bedrijven en maatschappelijke instellingen in 

beweging te krijgen. In de (concept)-RES geven we aan welke strategie we volgen om tot de 

energiebesparingsplannen te komen. Dat gebeurt in nauwe samenwerking met de verschillende 

doelgroepen en stakeholders. Op basis van succes- en faalfactoren wordt een gerichte aanpak 

geformuleerd, rekening houdend met de variëteit aan doelgroepen.  

De besparingsopgave geldt voor alle regio’s in Nederland. Tussen regio’s wordt er actief kennis 

uitgewisseld om te leren van elkaar hoe de opgave het beste opgelost kan worden. 

 

• Waarom is er slechts gekeken naar 2 tafels om te besparen?  

In de RES voor het MRE is besparing een belangrijk thema.  Als regio willen we een ambitieuze 

en haalbare doelstelling realiseren. We stellen energiebesparingsplanen op om zoveel mogelijk 

CO2 te besparen door: 



   

- het beperken van de warmtevraag (o.a. isolatie); 

- het beperken van de elektriciteitsvraag (o.a. installaties); 

- gebouw-gebonden energieopwekking. 

Dit betekent dat de besparing die gerealiseerd wordt in het kader van de RES geen invloed heeft 

op de hoeveelheid op te wekken duurzame elektriciteit of warmte in ons bod richting het Rijk. 

Desalniettemin heeft alle extra besparing bovenop de autonome (landelijke) aanname wel 

degelijk invloed op de te realiseren duurzame opwek: alles wat je bespaart hoef je immers niet 

op te wekken. 

• Hoe wordt energiebesparing gemeten en wat is de verwachting hiervan? 

Hoe we gaan monitoren is onderdeel van het proces tot de RES 1.0. Het gaat namelijk om 2 

verschillende zaken die gemonitord moeten worden. 

o Het effect van de maatregelen door het verminderen van het energieverbruik en daarmee 

CO2 reductie. Hiervoor blijft de klimaatmonitor de beste insteek. Regionaal onderzoeken we 

of we hier de gemeenten mee kunnen ontzorgen. 

o Het registreren van activiteiten en aanpakken van gemeenten. Deze monitoring is lastiger, 

omdat het de beweging moet vastleggen waar gemeenten maar een faciliterende rol in 

hebben. Ter illustratie: een inwoner die direct een aannemer inschakelt om te isoleren komt 

nergens in de systemen voor, maar is wel onderdeel van de beweging. Voor een goed 

voorbeeld kijken we hier zeker ook naar de tools die landelijk en provinciaal worden 

ontwikkeld. Als deze verder uitgewerkt zijn zullen we kijken of en op welke manier we de 

activiteiten willen monitoren. 

Het meten van het effect van de activiteiten in de energietransitie is bij besparing erg lastig, 

omdat de gemeente geen zicht heeft op veel variabelen.  

Het meten van de informatie moet wel daadwerkelijk iets bijdragen aan de mogelijkheden om te 

sturen op de opgave en qua capaciteit behapbaar zijn. Anders weegt de meerwaarde van het 

meten niet op tegen de kosten. 

 

• “Besparing is ingecalculeerd” Hoeveel TWh is aangenomen? 

Het Planbureau voor de Leefomgeving heeft hier een berekening voor gemaakt, maar de details 

zijn onbekend bij de regio’s. Ze gaan bij de berekening er van uit, dat deze ingerekende 

besparing gerealiseerd wordt tijdens de transitieperiode. 

 

• Heeft de werkgroep besparing ook in beeld wat het energieverbruik van mobiliteit is (benzine 

en diesel?) En hoe wordt dat met de doelgroepen gedeeld? 

Aan het totale energieverbruik van Mobiliteit wordt in MRE 6,3 TWh verbruikt. Het trekkerschap 

voor de energie-opgave voor Mobiliteit ligt echter bij het Rijk en de ‘Klimaattafel mobiliteit’ en 

daarmee niet bij de regio. 

 

• Is in beeld gebracht wie in de MRE de grote energieverbruikers zijn? Wij kennen geen Tata 

Steel (Hoogovens) in de regio maar juist bij de grootste energieverbruikers is de grootste winst 

te behalen. 

Wij hebben ook in de MRE-regio de grootverbruikers in beeld. Dit zijn provinciale inrichtingen en 

vallen dus onder provinciaal gezag. In 2019 zijn alle provinciale vergunningen aangepast en 

worden de energiebesparingsactiviteiten meegenomen. 

 



   

• Wij missen in de Concept-RES de zonneladder.  

In de Concept-RES in paragraaf 2.1, onder punt 3  (pagina 16) is expliciet de zonneladder 

opgenomen in het afwegingskader.  

 

• Is er aandacht voor een separate aanpak van Energiebesparing per woningtype? 

De werkgroep Energiebesparing is voor de verdere uitwerking gestart met het opstellen van een 

klantreis per doelgroep. Doelgroepen zijn woningcorporaties, particuliere verhuurders, VVE’s en  

particulier woningen. Er is dus al een verschillende aanpak voor appartementen, rijtjes woningen  

en particuliere woningen (in hoofdzaak tweekappers en vrijstaande woningen). 

Hierin worden stakeholders zoals woningcorporaties, energiecoöperaties, Buurtkracht en 

bewonersinitiatieven in betrokken. 


